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Milí čtenáři Posla,

úvodníky minulých dvou let se nesly v duchu covidových témat. 

Sem tam byly proloženy nadějí, že už je vše zlé za námi              

a vypadá to, že se budeme moci zase nadechnout a vrátit           

k normálním životu.

Když jsme se v lednu a únoru potýkali s další covidovou vlnou   

a doufali v její brzký konec, ani ve snu by mě nenapadlo, že nás 

čeká další krize, způsobená válkou na Ukrajině. To, co se nyní 

odehrává pouze několik stovek kilometrů od našich hranic a co 

moje generace zná už jen z učebnic dějepisu, se stalo ze dne na 

den realitou a dotýká se to nás všech. 

Hned v první dnech po ozbrojeném útoku Ruska se vzedmula 

vlna obrovské solidarity. Náš národ, který má s ruskou 

„pomocí“ svoje vlastní zkušenosti, opakovaně ukazuje, že se 

dokáže v kritických situacích spojit a nabídnout pomoc             

a ochranu těm, kteří jsou v nouzi. Všem, kteří pomohli finančně, 

materiálně, poskytli ubytování nebo jinou formu pomoci, chci 

upřímně poděkovat.  Nesmírně si toho vážím a věřím, že díky 

ochotě pomáhat bude naše země pro lidi zasažené válkou 

bezpečným útočištěm. 

Pomoc na českobrodsku organizuje a koordinuje město Český 

Brod ve spolupráci s farností a dalšími neziskovými 

organizacemi. Informace o veřejné sbírce a možnostech pomoci 

rodinám, které přišly z Ukrajiny do našeho kraje, najdete na 

straně 5. 

A co čeká nás? S přicházejícím jarem se snad už zdá, že se 

epidemiologická situace u nás zlepšuje a zrušená opatření nám 

konečně umožňují setkávat se tváří v tvář. Je to dobrá 

příležitost vidět se s přáteli, přijít na jiné myšlenky a zase si užít 

„obecní pospolitost“, kterou máme tak rádi :-).

Čarodějnice na fotbalovém hřišti jsme letos pojali jako zábavné 

odpoledne pro děti. Věřím, že to bude taková malá náplast za 

zrušenou Mikulášskou a maškarní. Těšit se můžete na 

bublinovou show, různé hry, soutěže a samozřejmě velkou 

večerní hranici. 

Po loňské pauze hasiči opět připravují Staročeské máje            

a hledají posily na přípravu akce i do průvodu. Pokud byste se 

chtěli zapojit, podrobnosti najdete na straně 10. Každá ruka se 

bude hodit.

Chybět nebude ani Dětský den, který plánujeme na 4. června. 

Letos bychom ho chtěli pojmout trochu jinak a připravit pro 

naše nejmenší cestu pohádkovým lesem. I my bychom uvítali 

dobrovolníky, kteří by měli čas a chuť se k nám přidat. Budeme 

rádi za každého, kdo bude ochoten proměnit se na sobotní 

odpoledne za pohádkou bytost a pomoci nám na jednotlivých 

stanovištích. Stejně tak oceníme kostýmy či rekvizity, které byste 

nám mohli zapůjčit. 

Těším se na některé z akcí na viděnou.

     

Přeji vám krásné jarní dny a hezké Velikonoce,

                                                                           Hanka Teršová 

                                                                             starostka obce

Kalendář akcí

§ 30. 4.  Odpoledne pro děti 

a pálení čarodějnic na hřišti 

§ 14. 5.  Staročeské máje

§   4. 6.  Dětský den

§ 10. 6. Noc kostelů

 Ukliďme Poříčany
Na sobotu 2. dubna jsme naplánovali dobrovolnický úklid 

obce a okolí pod záštitou akce „Ukliďme Česko“ ve 

spolupráci s MAS Pošembeří. 

Zatímco víkend předtím jsme při výsadbě stromů potřebovali 

opalovací krém, předpověď na úklid slibovala teploty kolem 

nuly a sněžení i v nižších polohách. Nakonec ale celý den 

dopadl nad očekávání. Přišlo na 40 pracantů od 2 do cca 70 

let – rodiny i jednotlivci, členové zdejších spolků (myslivci, 

fotbalisti i hasiči). Společně jme vyčistili škarpy a okolí silnic 

na Sadskou, Český Brod, Klučov, Hořany a Kounice, okolí 

hřbitova, cestu do pískovny, podél Šembery a další místa. 

Společné posezení v hospodě na hřišti pak bylo příjemnou 

odměnou za odvedenou práci. 

O odvoz odpadu se postarala Krajská správa a údržba silnic

a spol. Swietelsky, která provádí stavební práce na žel. 

koridoru. 

Moc vám všem děkujeme!
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KRÁTCE Z OBCE

Uzavření benzínové pumpy
Čerpací stanice PAP Oil bude z důvodu rekonstrukce 

(přestavba na MOL) od 11. dubna mimo provoz. 

Předpokládaná doba stavebních úprav je 4 týdny. 

Uzavření obchodu potravin
Od začátku dubna byla uzavřena prodejna potravin z důvodu 

výpovědi dosavadního nájemce. Obec již vyhlásila výběrové 

řízení na nového provozovatele. V mezidobí chceme využít 

toho, že jsou prostory volné a v nejbližších týdnech 

proběhne výměna střešní krytiny a napojení objektu na 

vodovod a kanalizaci. 

Dopravní uzavírky – rekonstrukce viaduktu             
a podchodu
Současný stav dopravního omezení z důvodu rekonstrukce 

žel. mostu v ul. Mírová potrvá do 30. června. Respektujte 

prosím dopravní značení a dodržujte jednosměrný provoz 

(jak pod viaduktem, tak v ul. Klučovská). Vyhnete se 

případným pokutám od policie, která v místě občas hlídkuje. 

V horizontu cca 14 dnů (přesný termín bohužel od 

zhotovitele nemáme) dojde k přesunu dopravního značení na 

opačnou stranu vozovky a tím i k uzavření chodníku a 

navazujícího přechodu pro chodce pod viaduktem pro pěší.  

Zajistit bezpečné přecházení ul. Českobrodská v křižovatce s 

ul. Kounická mimo přechod pro chodce není možné. Po 

dobu této etapy uzavírky bude proto trasa pro pěší 

vedena podchodem, kde bude zajištěno i hlídání pro 

školní děti v ranních hodinách!

Rekonstrukce podchodu – termín dokončení rekonstrukce 

zatím rovněž není znám, nicméně zhotovitelem i investorem 

bylo opakovaně přislíbeno, že v rámci koordinace prací 

NEDOJDE k současnému uzavření podchodu i podjezdu pro 

pěší a alespoň jedna z tras bude průchozí. 

Náhradní autobusová doprava
Až do 31. srpna 2022 potrvá výluka osobní žel. dopravy       

v  úseku Poříčany – Kolín a její nahrazení autobusovou 

dopravou. 

Náhradní autobusová doprava na Nymburk potrvá do 22. 

dubna, a následně v termínech  22. května – 19. července     

a 8. – 31. srpna.

Nepořádek na hřbitově
Při jarním úklidu obce a okolí se dobrovolníci vypravili 

mimo jiné směrem na Hořany a cestou obešli i poříčanský 

hřbitov, v jehož okolí posbírali velké množství odpadků.

Je ostuda, že je někdo schopný obaly od svíček, rozbité 

květináče, zbytky výzdoby hrobu, a jiný odpad naházet na 

pole za zdí, namísto aby odpad odnesl o pár metrů dál na 

místo k tomu určené!

Vítání občánků
Vítání občánků letos plánujeme na druhou polovinu května. 

Rodiče našich nejmenších obdrží pozvánku v nejbližší době.

Svoz odpadů
ź Připomínáme, že termín pro úhradu poplatku je do 30. 

dubna. Pro osoby, které se přistěhují v průběhu roku, 

platí povinnost uhradit alikvotní část poplatku. 

ź Nevyvezli vám odpad? Upozorňujeme, že svoz papíru    

a plastů probíhá v brzkých ranních hodinách (často už 

kolem 4. – 5. hodiny), proto dávejte popelnice ven          

v předvečer svozu. Pokud se i přesto stane, že vám odpad 

nevyvezou, volejte prosím hned, jak to zjistíte, abychom 

mohli svoz reklamovat.

ź Oleje – připomínáme, že PET láhve s kuchyňskými oleji 

je možné odkládat do speciálních šedých popelnic           

s kruhovým otvorem ve víku, které jsou umístěny na 

sběrných hnízdech, v ul. Školní, Na Úhoru, u bytovek     

a u obecního úřadu. Olej prosím dávejte do těchto 

popelnic v řádně uzavřených PET láhvích, aby nedošlo 

k jejich vylití a znečištění nádob a okolní dlažby.

ź Od března funguje v hospodářském dvoře nově 

ZPĚTNÝ ODBĚR POUŽITÝCH PNEUMATIK. Tato 

služba je určena pouze pro fyzické osoby trvale žijící      

v Poříčanech, nevztahuje se na podnikatele. 

ź Svoz nebezpečného odpadu proběhne letos v září, 

termín bude v předstihu upřesněn.

Likvidace černé skládky – Klučovská silnice
V březnu byla 

zlikvidována černá 

skládka, která se                

v průběhu uplynulých 

desetiletí nashromáždila 

pod svahem   

v ul. Klučovská.

Odvezlo se odsud více než 60 t odpadu. 

Celkové náklady na odstranění, odvoz odpadu a skládkovné

se vyšplhaly na 180 tis. Kč. 

Pevně věříme, že se na tomto místě skládka znovu nevytvoří 

a žádáme zejména obyvatele přilehlých nemovitostí, aby 

tento prostor monitorovali a informovali obecní úřad            

v případě, že by se zde nějaký odpad znovu objevil. 

VRT Polabí
Na základě připomínek obcí na trase vysokorychlostní trati 

Běchovice – Poříčany probíhají práce na  dokumentaci pro 

územní rozhodnutí a posouzení vlivů na životní prostředí 

(EIA). Tyto dokumenty by měly být dokončeny v druhé 

polovině roku. Následovat mají veřejná projednání               

v jednotlivých obcích, kde bude představena trasa                 

a vizualizace  vysokorychlostní trati v krajině. 

Ve spolupráci s ostatními dotčenými obcemi i iniciativou 

VRTáci připravujeme společný postup pro připomínky         

v územním řízení i procesu EIA. 

V souvislosti s VRT Středočeský kraj připravuje                  

9. aktualizaci Zásad územního rozvoje Středočeského kraje, 

která řeší trať směrem na Brno i zdvojkolejnění trati směrem 

na Třebestovice, Sadskou a Nymburk, jejíž veřejné 

projednání proběhne 11. 5. v Uhlířských Janovicích.
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Plány na letošní rok
První velkou investicí letošního roku bude oprava ul. Pod 

Hájem, kde po výstavbě kanalizace v r. 2019 nebyl dodělán 

asfaltový povrch. Stavební práce začnou po Velikonocích a 

měly by trvat 8 týdnů. Realizaci bude provádět f. Prostav. 

Součástí prací bude i oprava zídky okolo schodiště ke 

kostelu. Základy budou zhotoveny v rámci výstavby 

komunikace, následně bude zídka vyzděna z kamenů a cihel 

do původní podoby. 

V dubnu budou vyhlášena výběrová řízení na opravy 

chodníků v ul. Hořanská a U Cihelny a na rekonstrukci 

místních komunikací v lokalitě Na Klínku. Netrpělivě 

čekáme, jak dopadnou naše žádosti o dotace na tyto dvě akce 

z programu IROP, respektive Ministerstva pro místní rozvoj, 

i žádost o dotaci na výstavbu kanalizace v ul. Zahradní, 

kterou jsme podali na Středočeský kraj a v případě, že bude 

úspěšná, přesuneme tuto investici ze zásobníků projektů k 

realizaci.

K dalším stavbám se letos bude připravovat projektová 

dokumentace. Jedná se o místní komunikace Nová Vyhlídka 

a Na Záhabří či revitalizaci okolí bytovek u nádraží.

Pokračují práce na studii průmyslové zóny, stezky podél 

silnice na Sadskou směrem k dálnici i projekt na dokončení 

chodníku v ul. Kounická a Hořanská (ke hřbitovu). U 

posledního jmenovaného je třeba dořešit majetkoprávní 

vztahy k dotčeným pozemkům. 

Není to zdaleka kompletní seznam záměrů pro letošní rok. 

Pokud vás zajímá, co dalšího se chystá, podívejte se na 

zveřejněný rozpočet obce, jehož součástí je dokument „Plán 

oprav a investic“. 

Aplikace „V OBRAZE“ 

Chcete být informováni o novinkách z obecních webových 

stránek, rozhlasu či přední desky? Chcete mít k dispozici 

důležité informace ve vašem chytrém telefonu?  Právě pro 

vás je určena mobilní aplikace – V OBRAZE.

Aplikace vám přináší přehled aktualit z našeho webu, 

upozorní vás na nově vložené zprávy, dozvíte se včas o 

pořádaných akcích, můžete si prohlédnout fotografie nebo 

dokumenty vyvěšené na úřední desce. Do aplikace se 

nemusíte registrovat, neposkytujete žádná osobní data.

Co k aktivaci aplikace potřebujete?

· mít chytrý telefon nebo tablet s operačním systémem 

Android či iOS

· přístup na internet

· místo v úložišti telefonu cca 20 MB

Více informací na  https://www.obec-
poricany.cz/obec/mobilni-aplikace/

Noví obecní pomocníci
V uplynulých měsících obec rozšířila „portfolio“ 

techniky na údržbu. Přestože nová technika práci urychlí 

a zjednoduší, pořád nemáme kapacity na intenzivní péči 

o všechna veřejná prostranství. Proto si vážíme toho, že 

většina z vás věnuje péči prostranství před svým domem, 

seká ho, uklízí či se stará o zeleň. Je to nedocenitelná 

pomoc :-)! 

První posila je traktor John Deere 3039R, je vybaven 

příslušenstvím na zimní údržbu (radlice, sypač) i pro 

celoroční práce v obci (podkop, vidle, čelní nakladač, 

příkopové rameno). Tento stroj s celkovou pořizovací cenou 

2.059.420 Kč (vč. DPH) byl vybrán na základě poměru ceny 

a technických parametrů ve výběrovém řízení.

V garáži nově parkuje i multifunkční komunální stroj VARI 

na sečení trávy (mulčovač) a letní úklid chodníků (zametací 

koště). V loňském roce jsme měli podobný kousek 

zapůjčený z Klučova a velmi se osvědčil na sekání různých 

ploch, kde nelze použít běžnou sekačku či sekací traktůrek. 

V porovnání s křovinořezem je práce s mulčovačem výrazně 

rychlejší a jednodušší. Při častějším sečení navíc odpadá 

nutnost hrabání a likvidace přerostlé trávy. 

Na vyzkoušení jsme si ve VARI zapůjčili kartáč na 

odstraňování plevelů a mechu ze zámkové dlažby a nánosů  

u obrubníků. Uvidíme, jak se osvědčí, a doufáme, že by 

mohl nahradit ruční či chemickou likvidaci plevelů – 

používání herbicidů chceme s ohledem na životní prostředí 

omezit.  
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Obnova polní cesty z Poříčan do Hořan
O víkendu 26. – 27. 3. 2022  

proběhla v rámci iniciativy „Sázíme 

stromy“ výsadba stromů podél 

obnovené polní cesty z Poříčan do 

Hořan, včetně vytvoření křížení                

s cestou k pískovně a směrem  na 

Klučov. 

Stromy a výsadbový materiál 

zafinancovala pražská IT firma 

Etnetera, jejíž zaměstnanci a klienti 

v sobotu za krásného počasí 

vysadili 114 ovocných stromů na 

nově vznikající cestu. Jedná se        

o mix jabloní, hrušní, švestek          

a třešní.

V neděli dobrovolníci z Poříčan a Hořan vysadili 3 lípy        

u křižovatky cest a do stromořadí v poli 3 stromy, které by 

mohly vytvořit v budoucnu dominanty linie. Na nejvyšší 

místo dub, do poloviny javor a na nejnižší a nejvlhčí místo 

jilm. Nedělní akce byla zakončena opékáním buřtů.

Velké díky všem zúčastněným a zvlášť Tomáši Vodičkovi, 

radnímu města Pečky, který je koordinátorem kampaně 

Sázíme stromy, pomohl nám celou akci připravit, sehnal 

sponzorskou firmu a celou akci skvěle zorganizoval. 

Nyní budou stromky potřebovat čas, vydatnou zálivku a pak 

bude nějaký ten pátek trvat, než se cesta přes pole zatravní, 

zatím je schůdná pouze za sucha.

https://www.sazimestromy.cz/cs/akce/zobraz/754

Odpadkové koše (skoro) na každém rohu
Na přelomu března a dubna byla rozšířena síť odpadkových 

košů v obci. I na základě vašich postřehů jsme vytipovali 

místa, kde koše chyběly. Doufáme, že budou motivovat 

pejskaře k pečlivému sběru exkrementů, děti a mládež          

k odhazování odpadků do košů, a kuřáci třeba konečně 

přestanou odhazovat nedopalky, kde je napadne.

Co se tématu psích hovínek týče, je to ohraná písnička 

a psali jsme o tom už několikrát. Bohužel je to marný, je to 

marný, je to marný … Děkujeme všem, kteří po svých psech 

uklízí, a klobouk dolů, když ještě upozorníte někoho, že to 

nedělá. Znovu apelujeme na všechny, kteří pejsky chodí 

venčit, uklízejte po sobě! Nechat psa vykonat potřebu někde 

venku, na chodník nebo do zeleně nebo dokonce před cizí 

dům a dělat jako by nic NENÍ NORMÁLNÍ :-(! 

Často nám chodí stížnosti na hovínka podél Šembery, na 

travnatých plochách mezi bytovkami, na malém hřišti. Jedná 

se o místa, kde lidé tráví svůj volný čas a kam si chodí hrát 

děti. Tak na to prosím myslete. 

„Nemám pytlíky“ je dost slabá výmluva. Každý majitel psa 

má nárok na balení sáčků na psí exkrementy, pokud jste 

poplatek za pejska hradili převodem a ještě je nedostali, 

můžete si je kdykoli vyzvednout na obecním úřadu.

                                                                          Hanka Teršová

Dovoz vody do bazénů
S blížící se „bazénovou“ sezónou přinášíme aktuální 
informace spol. Vodovody a kanalizace Nymburk:

- možnost dovozu vody k doplnění stávajících bazénů, 
1x v týdnu, a to v úterý,

- dovoz není možný v případě nově postavených 
bazénů, 

- více informací u paní Bačovské, tel: 602 485 756, 
       e-mail: bacovska@vak-nymburk.cz

Zároveň upozorňujeme, že k napouštění bazénů není možné 
využít hydrantovou síť v obci ani dovoz cisternou 
dobrovolných hasičů.

Dotace pro spolky z rozpočtu obce
Obec každoročně finančně podporuje místní spolky v jejich 

činnosti. Dle požadavků spolků se jedná o dotace neinvestiční 

(na provoz, pořádání akcí, apod.) nebo investiční                 

(na jednorázové, většinou stavební výdaje).

V roce 2022 zastupitelstvo schválilo rozdělení dotací             

v celkové výši 500.000 Kč:
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Z JEDNÁNÍ OBECNÍHO ZASTUPITELSTVA

Stručné shrnutí bodů projednávaných zastupitelstvem 

obce v uplynulém období.

Zápisy v plném znění jsou uveřejněny na webových 

stránkách obce, včetně příloh jsou pak k nahlédnutí na 

obecním úřadu. 

ZASEDÁNÍ ZASTUPITELSTVA OBCE POŘÍČANY Č. 1/2022, 

1. 2. 2022

- projednání rozpočtového opatření č. 8-2021 provedeného   

k 31. 12. 2021

- schválení rozdělení dotace z rozpočtu obce pro spolky na   

r. 2022

- úprava rozpočtu na r. 2022 na základě výsledku 

hospodaření k 31. 12. 2021, schválení rozpočtového opatření 

1/2022

- projednání zprávy kontrolního výboru k plnění usnesení za 

r. 2021

- smlouva o zřízení věcného břemene s Krajskou správou      

a údržbou silnic Středočeského kraje - umístění kabelu          

a stožárů veřejného osvětlení v rámci akce „Veřejné osvětlení 

– přeložka ul. Českobrodská Poříčany“.  

- pacht pozemku č. 420/12 o výměře 1614 m2 v k.ú. Chrást   

u Poříčan společnosti ZVO Group s.r.o. za cenu 6 000,- Kč 

na dobu určitou do 30. 9. 2026.

- bezúplatná výpůjčka části pozemku parc. č.  564/1 v k. ú. 

Poříčany spol. GREEN Logistics CZ s.r.o. na zajištění 

zpětného odběru pneumatik.

- pronájem nebytových prostor v objektu Dřevony, Hořanská 

55 jako sklad panu J.Š., IČO: 66497507.  

- pořízení multifunkčního nosiče na mulčování a zametání        

- VARI

- podání žádosti o dotaci na projekt „Výstavba kanalizace         

v ul. Zahradní, Poříčany“ ze Středočeského Infrastrukturního 

fondu.

ZASEDÁNÍ ZASTUPITELSTVA OBCE POŘÍČANY Č. 2/2022, 

29. 3. 2022 

-  schválení inventury za r. 2021 

- schválení účetní závěrky ZŠ a MŠ Poříčany a rozdělení 

hospodářského výsledku 

-  schválení rozpočtového opatření 2/2022

- schválení záměru pronájmu obchodu Hořanská 113

- schválení bezúplatného nabytí pozemků a podmínek převodu 

p. č. 652/1 a 652/2 (požární nádrž) od ČR - Úřadu pro 

zastupování státu ve věcech majetkových 

- projednání záměru revitalizace sídliště u nádraží 

- projednání záměru – změna umístění Z-BOXU (u sokolovny)

Veřejná sbírka na podporu rodin 
uprchlíků ubytovaných v Českém Brodě   
a jeho okolí

Prostředky z veřejné sbírky budou sloužit na nákup 
školních a učebních pomůcek, základních nezbytně 
nutných potřeb a vybavení pro rodiny, které válka 
vyhnala z vlastních domovů. Převážně se jedná o 
maminky s dětmi, které se ze dne na den ocitly v cizím 
městě bez živitele.
Výtěžek bude dále sloužit k zajištění vzdělávacích a 
volnočasových aktivit a k zajištění psychologické podpory. 
Společně můžeme pomoci. 
Pro potřeby sbírky byl zřízen speciální transparentní účet 
115-5895210297/0100 u Komerční banky, do kterého můžete 
nahlédnout prostřednictvím odkazu 
https://www.kb.cz/cs/transparentni-ucty/115-5895210297

Informace k veřejné sbírce naleznete na webových stránkách 
města Český Brod:
https://www.cesbrod.cz/item/verejna-sbirka-na-pomoc-
ukrajinskym-uprchlikum-v-orp-cesky-brod
Aktualizované informace ke koordinaci pomoci ukrajinským 
spoluobčanům naleznete v rubrice Aktuality. Informace jsou 
v češtině i ukrajinštině, včetně kontaktních osob pro oblasti 
ubytování, školství, trhu práce, materiální pomoci, 
volnočasových aktivit, apod.
https://www.cesbrod.cz/item/informace-a-pomoc-uprchlikum-z-
ukrajiny-nformac-ja-ta-dopomoga-b-zhencjam-z-ukra-ni

Centrum vzdělávání, informací a kultury Český Brod spojuje aktivity městské 

knihovny, informačního centra a Kulturního domu Svět. Najdete nás na náměstí 

Arnošta z Pardubic 1, Český Brod (v přízemí budovy knihovny).

Novinky, kalendář akcí a další informace na:  www.cvik.info

I

SBĚRNA OBUVI A ODĚVŮ 
OPRAVA OBUVI, TEXTILU, KABELEK A BATOHŮ

Kounická 209, Poříčany
tel.: 777759259
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Školní ples
Myslíte si, že ples nejde zorganizovat a naplánovat za pouhý 
týden? Tak to jste na velkém omylu! Protože devátá třída je 

krásným důkazem, že to 
opravdu jde.
Na ples, který se konal 
26. února, mohli zavítat 
současní a bývalí žáci 
školy a učitelé. Ti, kteří 
se rozhodli zúčastnit 
školního plesu, byli       
u vstupu přivítáni 
dvojicí deváťáků            

a následně obráni o padesát korun. Vstup byl povolen pouze 
ve společenském oblečení a to byste nevěřili, jak to žákům   
i učitelům slušelo. 
O hudbu se staral DJ, který pouštěl staré i nové písničky.     
A světe div se, ty staré písničky měly daleko větší úspěch! 
Kdo byl z tancování unavený, načerpal sílu v našem bufetu. 
A že bylo, co nabízet!  Třeba vychlazené nápoje, 
samozřejmě nealkoholické :-), a slané a sladké dobroty.
Komu ještě zbyly nějaké peníze, o ty ho bezpečně připravily 
tombola a večerní dražba. Hlavní cenou tomboly byla 
bezdrátová sluchátka a nejvyšší finanční výnos z dražby 
jsme obdrželi za Sprite podepsaný paní učitelkou, který 
vynesl 1000 Kč!
A co říct závěrem? Bylo to skvělé. A naučilo nás to, že i za 
týden se dá stihnout nemožné.
                                                             Andrea Šrámková, 9. tř.

Projektový den na ZŠ T. G. Masaryka
Ve středu 30. 3. proběhl v naší škole projektový den na téma 
„Výchova k myšlení v evropských a globálních 

souvislostech“. Všichni 
žáci se už od začátku 
měsíce v malých 
skupinkách na tento den 
připravovali, sbírali 
informace a další 
materiály k dílčímu 
tématu, které si vybrali 
nebo jim bylo přiděleno.   
S tím, co nashromáždili, se 

pak během projektového dne pustili do výroby plakátu, který 
měl zvolené téma představit z různých úhlů, v různých 
dobách i různých zemích.
Jednotlivá témata byla velmi pestrá – od rozličných druhů 
jídla, lidových zvyků, výrobků až třeba po hudební nástroje. 
Každá třída na závěr poskládala ze svých výtvorů nástěnku, 
jimiž byla vyzdobena školní hala.
Po celý den panovala ve škole čilá tvůrčí atmosféra, žáci se 
pustili do svých společných projektů s chutí a na výsledcích 
to bylo znát. Výstava prací ve školní hale tak nyní nabízí 
pěknou možnost podívat se z jiného pohledu na všemožné 
více či méně známé věci, ale i připomenout si, že spolupráce 
přináší obvykle nejen dobrý pocit, ale i skvělé výsledky.

                                                                                  Matouš Kotek

Plavecký výcvik 2. třídy v Čelákovicích
Od 9. března 2022 začala druhá třída jezdit na plavecký 

výcvik do bazénu v Čelákovicích. Děti se na vodní 

radovánky těšily snad už od 

září. V posledních dnech 

před zahájením už 

nemyslely na nic jiného.  

Už samotná cesta pro ně 

byla velikým zážitkem         

i proto, že si od první třídy 

kvůli protiepidemickým 

opatřením téměř žádné 

dobrodružství neužily. První lekce plavání znamenala 

rozdělit se do týmů podle plaveckých dovedností. Pak už se 

z teplé vody nikomu nechtělo ven. Děti se učily položit se na 

vodu, kopat nohama a hlavně se vody nebát, protože             

s plaveckými pomůckami se nikdo neutopí. A že jsou to děti 

šikovné, čeká je vždy za odměnu volná zábava ve vodě, na 

skluzavce a s hračkami. 

Šestnáct dětí bude mít tři zkušené instruktorky plavání a celý 

bazén jen pro sebe každou středu odpoledne až do června. 

To nejlepší mokré vysvědčení si určitě nakonec odvezou 

všichni. 

Lyžák
Na lyžařský výcvik jsme původně měli jet v sedmé třídě, ale 

Covid to překazil. Naše 
paní třídní učitelka 
Šebestová, však udělala 
vše pro to, abychom          
o „lyžák“ nepřišli. V neděli 
6. března jsme tedy 
opravdu odjeli. Bylo nás 
málo, a tak kapacitu 
autobusu a chaty doplnily  

i děti z šesté třídy. Směr by jasný – chata v Horním Maxově. 
První dojem byl skvělý, protože sněhu bylo dost! Ještě 
odpoledne jsme stihli procházku, vybalili jsme si a šli 
otestovat místní kuchyni. Večeře a vlastně všechno jídlo 
během pobytu bylo výborné. Vařili opravdu hodně dobře. 
Druhý den ráno jsme vyrazili   na sjezdovku. Pěkně pěšky, 
lyže a lyžáky do ruky :-). Podle toho, jak to komu šlo, jsme 
se rozdělili do týmů. Lyžování bylo super. Na oběd jsme se 
vraceli na chatu. Po poledním klidu šel, kdo chtěl na běžky 
nebo na procházku. Po večeři   si pro nás pan učitel Klubert 
připravil prezentaci o historii lyžování a běžkování, paní 
učitelka Černá zase o snowboardingu. Někdy jsme hráli 
různé hry, které jsme si vymysleli my.
V tomto duchu se nesl program přes celý týden. Musím říct, že 
na běžkách jsme si užili hodně legrace. Pády, i do vody, 
nechyběly.  Nechyběly ani diplomy za úklid, pro nejlepšího 
běžkaře nebo pro toho, kdo udělal největší pokrok na lyžích.
Bohužel některé děti onemocněly, ale bylo o nás dobře 
postaráno paní učitelkou Součkovou. 
Díky moc za to, že jsme mohli vyjet a užít legraci se třídou a 
naše učitele zažít i jinak, než jen ve škole před tabulí :-).

Ema Buřvalová, 8.třída
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Vážení a milí,
naše škola se na Vás obrací s prosbou.
Jak jistě víte, žáci druhého stupně naší školy se každoročně v zimě vydávají na lyžařský kurz. Letošní rok jsme vyjeli 
dokonce na dva lyžáky a oba byly, troufám si říct, velmi povedené. Děti mají možnost se zdokonalit v lyžování nebo 
snowboardingu, ale často je to jejich první příležitostí se na lyže či prkno postavit. Ale lyžák není jen o stavění sněhuláků 
nebo sněžných zajíčků, o sněhových bitvách, šermování s rampouchy, borůvkových knedlících nebo o poflakování se na 
sjezdovkách. Poměrně oblíbenou aktivitou je mezi naší lyžařskou a snowboarďáckou mládeží i běžkování. Málokdo z dětí ale 
má svou vlastní běžkařskou výbavu, a tak ji všem zájemcům půjčuje škola. Školní zásoby běžek a bot jsou však již prastaré, a 
přestože mnozí z vás na ně jistě stále s láskou vzpomínají, pomalu ale jistě nás opouštějí. Prosíme Vás tedy, máte-li doma 
běžky a běžkové boty, které nevyužíváte, které se povalují někde na půdě či ve sklepě, které jsou možná už starší, zašlé a 
nejsou podle nejnovějších trendů, ale které jsou stále funkční, darujte je naší škole. My jim opět vrátíme jiskru, vyvezeme je 
na sníh a naši žáci se na nich při dalších lyžácích jistě vyblbnou. Hodí se nám všechny velikosti bot a délky běžek, v týmu 
míváme malé křehké holčičky s dětskou nožičkou i chlapce deváťáky s tlapou medvědí. 
 Děkujeme a lyžím, prknu i běžkám zdar!                                                                 ZŠ Poříčany

Kudrnáč vás zve na procházku!
Jaro na Kudrnáčově stezce už mocně zaklepalo na dveře. Na co se můžete letos těšit? 
Kromě rozkvetlého úvozu, obnovené "stezky bosých nohou" a rozšířené "stezky v 
kořenech stromů" chceme v Poříčanech a Klučově osadit nové značení, které vás v obou 
obcích na stezku navede. Nové jsou i instalace skřítků a strašidýlek ze dřeva, kterých 
cestou napočítáte hned pět. V polovině května přibudou i tři nové objekty z dílny Romana 
Kárníka a Šárky Havlíčkové: impozantní triglyf, 
který bude sloužit i jako rozhledna, brána k vinici 
(milenci) a dětský trůn. Letos by také mělo být 
hotové značení Klubu českých turistů, které vás 
dovede z Poříčan přes Klučov až do Českého Brodu. 
A protože stezek jako ta naše na světě moc není, 
chystáme i malé překvapení. Tak vyrazte na stezku!

     Jiří Hrabě 
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Novinky SK Poříčany

Střídačky
Na začátku března se nám konečně podařilo dokončit dlouho 
slibovaný projekt nových střídaček, za jehož realizaci 
bychom rádi poděkovali obci a našim sponzorům. Střídačky 
nyní splňují standardy FAČR včetně potřebného počtu míst 
pro hráče.

Nový sortiment v buřtárně
Nabídka občerstvení na zápasech nám přišla už trochu 
nudná, proto jsme se rozhodli pro jarní sezónu nabídku 
obměňovat. Těšit se můžete na langoše, sekanou v housce, 
bramboráky, buřty na pivu, párek v rohlíku, apod. Ve stálé 
nabídce zůstává tismická klobása a hranolky. Tak si přijďte 
pochutnat a ušetřit čas strávený v kuchyni :-).

Plány na jaro
- ve spolupráci s obcí připravujeme pálení čarodějnic 

na hřišti;
- čekáme na dodání nové dětské houpačky, abychom 

byli schopni zajistit větší bezpečí dětí;
- v průběhu roku plánujeme větší úpravu pozemku za 

hřištěm pro budoucí tréninkové plochy a uložení 
branek a dalšího náčiní;

- nábory nových hráčů probíhají v průběhu celého 
roku, tak nás v případě zájmu neváhejte 
kontaktovat!

družstvo dorostu

poříčanský fanklub
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SOKOL SLAVÍ 160 LET 

16. února 2022 jsme si připomněli výročí 160 let od vzniku 
sokolské organizace.

V Poříčanech byla Sokolská jednota založena v roce 1909. 
Prvním starostou se stal br. Hynek Stehlík, místonáčelníkem 
br. Jan Hrouda. Od roku 1922 se začalo uvažovat o stavbě 
sokolovny, základní kámen stavby byl položen 3. 11. 1929. 
Budova se stavěla podle plánů stavitele br. Hroudy. Finanční 
prostředky však nevystačily na realizaci celého projektu       
a severní strana, kde mělo být jeviště, zůstává nedokončená. 
Ke slavnostnímu otevření došlo 13. 7. 1930. 

V posledním desetiletí došlo k obměně členů výboru, starší  
členové ukončili činnost v sokolském hnutí a aktivitu 
převzali postupně jejich následovníci. V odboru 
všestrannosti, kde jsou i oddíly volejbalu, sportovního 
posilování, všeobecné sportovní všestrannosti mládeže         
a volejbalové přípravky, přibyly oddíly florbalu a tenisu. 
Příkladem aktivního přístupu je zejména oddíl stolního 
tenisu, který se účastní soutěží okresu Nymburk hned se 
dvěma týmy. 

Sokolovna naší jednoty postavená v roce 1930 potřebuje 
úpravy. Především proto, že je to v obci jediný větší sál 
sloužící kromě sportování členů TJ i k pořádání zábav 
spolků a k hodinám tělocviku místní základní školy, musí 
vyhovovat požadavkům na hygienu a bezpečnost. V první 
etapě jsme proto začali jsme tím nejnutnějším – rekonstrukcí 
sociálních zařízení.  Na přelomu let 2017-18 pak byly nově 
vystavěny sprchové kouty a následovala kompletní 
rekonstrukce kuchyně a přestavba archivu a skladu na 
kancelář TJ SOKOL.

V roce 2021 jsme za spoluúčasti obce zprovoznili 
workoutové sportovně-posilovací hřiště pro širokou 
veřejnost. Plánem pro rok 2022 je pak dokončení hřiště na 
plážový volejbal a dostavba zázemí venkovních sportovišť. 
V závislosti na množství finančních prostředků budeme 
postupně opravovat a udržovat sokolovnu pro sportovní       
a kulturní vyžití.

V březnu 2022 se konala Valná hromada a letos se 
připravujeme na celkovou změnu administrace naší činnosti, 
protože se celá sokolská obec digitalizuje. Hlavní snahou 
však stále zůstává navýšit stav členů a cvičitelů, kteří mají 
zájem pracovat s mládeží a přivést ji znovu ke sportu.          
V loňském roce jsme totiž zaznamenali pokles členů 
mladších 18-ti let. Věříme, že s ukončením covidových 
opatření se oddíly znovu naplní.  

Bohuslav Draštík

XXIV. ročník českobrodského okruhu

Trasa závodu veteránů 1. května opět povede přes 

Poříčany!

výstava strojů dopoledne na náměstí v Českém Brodě

12:00 start závodu

13:00-15:00 průjezd závodníků prvním kolem

14:00-17:30 dojezd účastníků do cíle

obvyklý doprovodný program

více na: cbokruh.webnode.cz

                 Oddíl volejbalu na soustředění v Krkonoších - zima 2022
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Mladí hasiči nezahálí
Poříčanští hasiči po osmi letech obnovili dětský požární sport a v družstvu 
přípravky a dětí jich trénuje celkem 26 ve věku od 4 do 14-ti let. 
S dětmi jsme se začali scházet v září loňského roku, kdy jsme se 
seznamovali s požární technikou, učili topografické značky a další důležité 
věci. Momentálně trénujeme hasičské dovednosti jako zapojování spojek, 
motání hadic a podle počasí se připravujeme na závody.
V letošním roce máme v plánu zúčastnit se alespoň jednoho závodu 
požárního útoku a na podzim bychom rádi začali trénovat na soutěž Plamen. 
Děti jsou velice zapálené, plné energie a elánu. Nejvíce se těší na trénování  
s vodou a samozřejmě na závody. 
V listopadu 2021 jsme naše malé hasiče vzali na „teambuilding“ na bowling 
do Sadské, kde jsme si to všichni náramně užili. Letos v lednu jsme 
navštívili stanici hasičské báňské záchranné služby v Praze, kde si děti 
vyzkoušely lezeckou stěnu a dýmnici – překážkový cvičný polygon, ze 
kterého byly nadšené a chtějí se tam vrátit znovu. V rámci exkurze jsme si 
prohlédli i vybavení stanice a zásahové automobily. Poté jsme se přesunuli 
na stanici Hasičského záchranného sboru Správy železnic, kde byla k vidění 
požární technika a vyprošťovací tank.
Velké díky patří našim kolegům ze sboru - Radku Váňovi, Pavlu 
Táborskému, Jirkovi Barborovi a Jaroslavu Hozmanovi, kteří v těchto 
záchranných složkách pracují a podařilo se jim pro nás exkurze zajistit. 
Bylo to super!                              
                                                                  Jana Hozmanová a Lucie Roupcová

REZERVACE MÁJEK

Zájemci o májku před svůj dům se mohou hlásit u Lenky Hedrlínové 

na telefonním čísle  607 834 964, nejdéle však do 8. května 2022.

Uveďte jméno, adresu (ulice + číslo popisné) a počet májek.

STAROČESKÉ MÁJE
SDH Poříčany pořádá 14. května 2022 Staročeské máje. Původně měly být 

už vloni, ale z důvodu covidových omezení, kdy nebylo možné nacvičovat 

besedu a nebylo jisté, jestli konání akce v květnu vůbec bude možné, jsme to 

vzdali. O to více nás těší, že letos Máje budou!

Besedu trénujeme každou neděli od 13 hodin, zatím na sále v hostinci          

U Hroudů. P. Stárek je tak hodný, že nás na sál pustí vždy, když 

potřebujeme. SLÁVKU DĚKUJEME!!! 

Tanečnice a tanečníky na samotnou besedu již máme. Na přípravu celé 

akce však bude potřeba ještě spoustu dalších pomocníků. Pokud máte 

čas a chuť, můžete se k nám přidat.

Hledáme: 

-  zájemce, kteří by s námi chtěli jít v kroji v průvodu a tančit po vsi 

-  dospěláky (tatínky a maminky…), kteří by o Májích dělali „policajty“

-  dobrovolníky, kteří nám pomůžou ve dnech 11. - 13. května odpoledne 

s kácením, odvozem a přípravou májek a májového stromu,             

tzv. „Krále”. 

Každý je vítán a může se přihlásit u Věry Jíchové (Peroutkové) na 

telefonním čísle 606 831 195 nebo přijít osobně v době tréninků                 

(od 13 hodin) do Hostince U Hroudů, od 1. května pak ve stejném čase do 

sokolovny, kde proběhne i generálka a rozdání krojů.

                                                                                   

       Děkujeme, SDH Poříčany
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Máte v domě kamery? Fotku zloděje nevyvěšujte 
a pozor i na další pravidla 
 
Kamerový systém může pomoci při zabezpečení majetku 
i ochrany lidí. Jak je to se schvalováním monitorovacího 
systému v případě družstva a společenství vlastníků       
a jaká pravidla a podmínky musí provozovatel dodržet? 
 
Většina lidí kamerový systém v domě vítá, cítí se pak 
bezpečněji. Někteří jej ale mohou vnímat jako určitý 
zásah do svého soukromí. Je ke zřízení kamerového 
systému v bytovém domě nutný souhlas všech 
družstevníků či vlastníků? 
Podle stanoviska Úřadu na ochranu osobních údajů není 
nutné ke schválení kamerového systému vyžadovat 
souhlas všech družstevníků nebo všech vlastníků.              
K pořízení a provozu kamerového systému je potřeba 
taková většina hlasů, jako i v jiných obdobných 
záležitostech, samozřejmě pokud stanovy neurčují jiná 
pravidla. 
 
A co dům, který patří jednomu majiteli a ten byty 
pronajímá? 
Majitel domu jistě může na ochranu svého majetku zřídit 
kamerový systém za předpokladu, že bude takové řešení 
odpovídat zákonným požadavkům. Souhlasy nájemníků 
by byly nutné jen v případě, kdyby tento kamerový 
systém zasahoval neúměrně do jejich soukromí, tedy 
například by byly kamery namířeny na vchodové dveře do 
samotných bytů. 
 
Jakými základními pravidly se instalace kamerového 
systému řídí? 
Primární jsou ustanovení občanského zákoníku, který 
upravuje podmínky ochrany soukromí, osobnosti               
a podoby člověka a stanoví, že nikdo nesmí zasáhnout do 
soukromí jiného, nemá-li k tomu zákonný důvod. V praxi 
je tedy nutné posoudit ochranu osobních údajů, náležitě 
označit monitorování informační tabulkou a informovat 
obyvatele domu, současné i budoucí. A rozhodně dbát  
na odpovídající zaměření kamer. 
 
Kamery by neměly monitorovat vstup do bytu. Jenže co 
když mě vloni třikrát vykradli a tak bych naopak kamery 
před byty uvítala?  
Monitorování vstupu do bytu je možné uskutečnit jen ve 
výjimečných a odůvodněných případech, a to se 
souhlasem obyvatel všech dotčených bytů. V případě, 
který uvádíte, by potřeba ochrany majetku, života a zdraví 
osob mohla monitorování vstupu do bytu odůvodnit. 
Tedy pokud s tím budou vaši sousedé na patře souhlasit, 
nemělo by tomu nic bránit. 

Jak dlouho je možné záznamy uchovávat a komu je 
možné je poskytnout? 

Záznamy je možno uchovávat pouze po dobu nezbytnou 
pro řádné prošetření případného incidentu a zajištění 
potřebné dokumentace. Obvykle se jako přiměřená doba 
uvádí 7 – 14 dní podle typu monitorovaného prostoru,     
v odůvodněných případech je možné tuto dobu 
prodloužit. 
Přístup k záznamům by měl mít co nejužší okruh 
odpovědných lidí, například členové statutárního orgánu 
družstva nebo výboru společenství vlastníků a záznamy je 
možné poskytnout například policii nebo pojišťovně. 
 
Klasická situace, někdo rozbil vchodové dveře, kamera 
jej zachytila, může se v domě vyvěsit fotka se žádostí     
o identifikaci pachatele? 
Takový způsob není v souladu s právními předpisy, 
záznamy z kamerových systémů mají být dostupné jen 
oprávněným osobám a v případě přestupku nebo 
trestného činu předány příslušným orgánům veřejné 
moci. A já osobně před podobným postupem varuji. 
Mediálně znám je případ majitele notebooku, který díky 
využití kamery svůj ukradený přístroj sice vypátral, 
nakonec by ale sankcionován za veřejné sdílení záznamu. 
 
Co nový nájemník, člen družstva nebo majitel bytu? 
Musí být na kamerový systém upozorněn? Má nějakou 
šanci se bránit, pokud má například pocit, že ho někdo 
neoprávněně sleduje?  
Nový majitel bytu či člen družstva musí být na kamerový 
systém upozorněn, stejně jako každý nový obyvatel 
domu. Pokud je proti kamerovému systému, může se 
pokusit o jeho odstranění přesvědčením ostatních, tedy 
vyvoláním nového hlasování o provozu. Neuspěje-li, 
může se obrátit i na soud se žalobou na ochranu 
osobnosti. 

zpracováno poradenskou společností v oblasti GDPR 
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Cestujete veřejnou dopravou PID? Využijte 
výhody Lítačky!

Pokud chcete platit jízdné v systému PID bezkontaktně a být při 
cestování rychle odbaven, tak není nic jednoduššího, než si do 
svého mobilu stáhnout aplikaci PID Lítačka 
( a zaregistrovat se. Jestliže využíváte https://app.pidlitacka.cz/) 
krátkodobé jízdenky, aplikace vám podle vyhledaného spojení 
sama nabídne ty nejvhodnější. Krátkodobé jízdenky můžete 
kupovat i svým blízkým.  Pro nákup dlouhodobých časových  
kuponů není nutné mít žádnou fyzickou kartu, jen je nutné se 
zaregistrovat do systému pomocí e-mailu, nahrát fotografii a zadat 
potřebné základní osobní údaje včetně těch platebních. Kromě 
nákupu můžete mobilní aplikací se zakoupenými kupóny také zcela 
nahradit plastovou kartu Lítačka. Aplikace vás také navíc sama 
upozorní na konec platnosti již zakoupených kupónů.

Zde je odkaz na časté dotazy pro nákup kuponů v mobilní aplikaci: 

https://app.pidlitacka.cz/faq#faq-kupony

Pro pravidelné cestující doporučujeme časový kupon – stačí se 

zaregistrovat na webu PID Lítačky www.pidlitacka.cz, zakoupíte 

potřebný počet pásem a pak již jen cestujete v rámci Vámi 

zakoupených pásem. Pořízení PID Lítačky zvládnete z pohodlí 

domova přes internet nebo na kontaktních místech ve 

Středočeském kraji. Jako nosiče časového jízdného můžete využít 

plastovou kartu PID Lítačka, IN Kartu ČD, platební kartu, nebo 

mobilní aplikaci (pro osoby starší    15 let). Přes internet můžete 

nastavit/zakoupit jak zlevněné kategorie (cestující se slevou 50% z 

plného jízdného: dítě, žák, student, důchodce 65+), tak i cestující v 

kategorii dospělí. 
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Středočeský kraj podpoří Potravinovou 
banku. Ta nabízí pomoc potřebným už 
od roku 2009

16. 2. 2022

Středočeský kraj poskytne v roce 2022 Potravinové bance 

finanční pomoc ve výši 2 miliony korun. Rozhodli o tom 

krajští zastupitelé. Počet klientů, kteří banku využívají, se 

stále zvyšuje. 

Potravinová banka pro Prahu a Středočeský kraj je pro 

mnoho lidí opravdovou záchranou. Banka shromažďuje jídlo 

od dárců, jako jsou obchody s potravinami a výrobci 

potravin, třídí je a poskytuje potřebným. Ke konci loňského 

roku se počet jejích klientů vyšplhal až na 70 000. „Při mé 

nedávné návštěvě v Potravinové bance jsem měla možnost 

zblízka vidět, jak nesmírně potřebnou pomoc Potravinová 

banka poskytuje, jak je odpovědně provozována, jak 

nakládá s potravinami a drogerií, jak nepřijde vniveč ani 

zelenina a ovoce, které jsou čerstvé, a nezvládla by se 

distribuce celého množství v syrovém stavu. Zaměstnanci,     

z nichž je mnoho bývalých klientů banky, ve vybavené 

kuchyni připravují marmelády nebo omáčky, které jsou 

konzervovány pro další konzumaci. Banka pomáhá lidem bez 

domova, osamělým matkám s dětmi, seniorům a osobám    

v azylových domech, přerozděluje potraviny od řetězců, od 

výrobců a soukromých dárců, vydává potravinové balíčky 

pro jednotlivce i azylové domy. Všem, kteří pomáhají, patří 

velký dík,“  řekla hejtmanka Petra Pecková.

Pomoc Potravinové banky vyhledává stále více lidí. Kromě 

velkého nárůstu počtu jednotlivců a rodin byl zaznamenán 

také velký nárůst počtu organizací, které pomoc odebírají.   

V roce 2019 jich bylo 156, v roce 2021 už 264. Jsou mezi 

nimi i města a obce, které z Potravinové banky odebírají 

potraviny pro své občany v nouzi, osamělé seniory nebo 

například matky samoživitelky. Obce se mohou přihlásit       

v bance jako odběratelé potravin a pravidelně odebírat 

potraviny pro své obyvatele, kteří se ocitnou v kritické 

situaci. Očekává se, že kvůli pandemii, růstu cen zboží            

i energií bude lidí v nouzi dále přibývat.

„Jsme moc rádi, že Středočeský kraj zdvojnásobil příspěvek, 

který jsme dostali v minulém roce. Je to pro nás velmi vítaná 

pomoc. Jsme tu od toho, abychom pomáhali potřebným. 

Naše potravinová banka byla založena už v roce 2009, ale 

stále se setkáváme s tím, že ne každý o nás ví. Pokud by 

někdo naši pomoc potřeboval, nejlepší je obrátit se na 

obecní úřad, kde získá další informace, případně rovnou 

doporučení. Bez toho jednotlivcům potravinovou pomoc 

nevydáváme,“ uvedla ředitelka Potravinové banky pro Prahu 

a Středočeský kraj Věra Doušová. Pokud by chtěl někdo začít 

pomáhat, může rovněž kontaktovat přímo Potravinovou 

banku (www.potravinovabankapraha.cz).

Středočeský kraj podpořil Potravinovou banku v roce 2020 

dotací 550 000 Kč, v roce 2021 to byl 1 milion korun. Pro rok 

2022 zastupitelé schválili příspěvek ve výši 2 miliony korun. 

Potravinová banka Praha a SK byla založena v roce 2009 a je 

součástí České federace potravinových bank. V současné 

době je největší potravinovou bankou v České republice.
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RECENZE 

PhDr. Jan Kilián: Povstalci a odsouzenci – 
osudy 27 obětí staroměstské exekuce

Historická publikace pojednávající o životech a osudu 27 
českých pánů popravených v r. 1621 na Staroměstském 
náměstí v Praze. Jedním z nich byl i Tobiáš Štefek             
z Koloděj, jenž jako vrchnost spravoval obec Poříčany.

Kat Jan Mydlář popravil 21. června 1621 dvacet sedm mužů 
- smrt tří pánů, deseti rytířů a sedmnácti měšťanů na 
Staroměstském náměstí v Praze byla důsledkem prohraného 
stavovského povstání a zároveň důrazným varováním 
nekatolíkům ze strany českého krále Ferdinanda II. Události 
vymezené defenestrací provedenou 23. května 1618 a bitvou 
na Bílé Hoře, ke které došlo 8. listopadu 1620 i rozsudek nad 
rebely, byly pro současníky mementem. Pro jejich potomky 
znamenaly dějinné trauma, posléze se staly předmětem 
dějezpytného bádání historiků, námětem literárních děl          
i rozhlasové, televizní a filmové tvorby. Tzv. druhý život 
popravených se neodvíjel stejně. Několik mediálně 
proslulých - Jáchym Ondřej Šlik, Václav Budovec z Budova, 
Kryštof Harant z Polžic a Bezdružic, Jan Jesenius - se 
„dočkalo“  mnoha odborných studií a knižních monografií.  
O většině potrestaných však dosud bylo známo málo 
informací. Tato skutečnost již neplatí, neboť byla vydána 
publikace s názvem Povstalci a odsouzenci – osudy 27 obětí 
staroměstské exekuce.

PhDr. Jan Kilián nejprve zasazuje dobové události do 
zemského a evropského kontextu. Posléze, dle pořadí            
v jakém byli odsouzení postupně povoláni k výkonu exekuce, 
pojednává v jednotlivých textových medailonech o jejich 
rodových i rodinných kořenech, kariéře, majetkových 
poměrech a politické angažovanosti v době před povstáním   
i během průběhu vzpoury. Analyzuje soudní proces                
a popisuje závěrečné chvíle pozemského bytí odsouzených, 
jakož i životní peripetie jejich blízkých v pobělohorských 
časech. Publikuje informace, jejichž pomocí lze uvažovat nad 
některými dosud tradovanými mýty a zároveň posuzovat 
nově přezkoumané reálie. Např. v souvislosti s vykonáním 
trestu na Prokopu Dvořeckém z Olbramovic nabízí námět ke 
kritickému zamyšlení – Dvořecký dle dobového svědectví 
údajně odešel směrem k přihlížejícím a jednomu z nich měl 
podat pamětní korunovační minci krále Fridricha Falckého. 
Popravčí lešení však bylo obklopeno vojáky Valdštejnova 
pluku, kteří měli zamezit jakýmkoliv verbálním i teatrálním 
projevům odsouzených… V biogramu věnovaném Kryštofu 
Harantovi z Polžic a Bezdružic lze v souvislosti s dokázanou 
nepřítomností (dříve tradovaný opak) Albrechta z Valdštejna 
při Harantově zatčení na hradě Pecka, ocenit absenci zmínky 
o spíše historické anekdotě o ulétnuvším klobouku a s tím 
spojeného citátu, který měl zaznít vůči pozdějšímu 
generalissimovi císařských vojsk. Autor se také nesnaží 
spekulativně vyplnit torzovitost archivních pramenů              
a kapitoly o nejméně mediálně známých z dvaceti sedmi 
„českých pánů“ ponechává v nevelkém rozsahu, byť plně 
kompaktní. Přínosná je Kiliánova částečná polemika s PhDr. 
Josefem Petráněm autorem knihy Staroměstská exekuce 
(aktualizovaně vydána v letech 1972, 1985 a 1996). Zásluhou 
důkladného studia mnoha archivních fondů nově vykládá 
některé jeho dříve zdánlivě nezpochybnitelné závěry, které 
nyní nabývají odlišnou společenskou a sociální konotaci – 
týkají se např. výše dosaženého věku Kašpara Kaplíře ze 
Sulevic a Jindřicha Otty z Losu.     

Zároveň však svému kolegovi vzdává úctu. Publikace obou 
historiků jsou mimořádné, přestože časový odstup od jejich 
napsání (několik desítek let) dokazuje posouvání hranice 
možností a výsledků badatelství.

Text knihy je doplněn obsáhlým souborem poznámek, 
množstvím černobílých a barevných fotografií významných 
uměleckých děl, aktuální podoby hradních a zámeckých sídel 
i měšťanských domů jejich popravených vlastníků. Závěr 
hlavní části publikace tvoří celkový přehled exekuovaných.  
Z údajů tabulky je patrné, že za vzpouru zaplatilo životem 
dvacet sedm společensky, ekonomicky, etnicky, sociálně        
i lidsky odlišných mužů, které ve zlomový okamžik,              
s výjimkou jednoho, spojovala nekatolická víra. Všichni 
spíše byli plnoprávnými obyvateli zemí Koruny české než 
„českými pány“ a PhDr. Jan Kilián ve své knize předkládá 
precizní přehled jejich životních příběhů a osudů pohledem 
doby, ve které se popsané události odehrály… Vždyť jeho 
kniha může rozhodnout o definitivním překonání údajného 
pobělohorského traumatu.         

Autor textu: Stanislav Vaněk

PhDr. Jan Kilián: Povstalci a odsouzenci – osudy 27 obětí 
staroměstské exekuce

ISBN: 978-80-7422-813-1, 464 str., 1. vyd., NLN s.r.o. v Praze, 
2021
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